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Hi ha una paraula que en els da-
rrers temps, especialment als es-
tius, sobrevola Barcelona i  emer-
geix en el debat públic i mediàtic
que genera la ciutat: turisme. Es
tracta d’un fenomen que sembla
que continua creixent, tal com
s’ha conegut recentment amb la
xifra rècord de turistes, avança-
da per El Periódico, que s’han
allotjat en hotels de la ciutat en-
tre el juliol i l’agost, la qual s’ha
enfilat fins a l’1,7 milions.

L’arribada massiva de turistes
a l’estiu té una doble cara. D’una
banda és una injecció per a l’eco-
nomia de Barcelona, però de l’al-
tra també contribueix a tensar
aquells ‘punts calents’ de la ciutat

on la pressió turística és més ele-
vada. “Ha estat el pitjor estiu. Hi
ha hagut creixement turístic, cosa
que provoca que les causes nega-
tives, com ara la proliferació de pi-
sos turístics, la saturació de la via
pública, una pitjor mobilitat... ha-
gin augmentat”. Aquesta és la va-
loració de Daniel Pardo, membre
de l’Assemblea de Barris per un
Turisme Sostenible. Pardo conclou
que “un any més, la deriva turís-
tica de la ciutat ha crescut”.

En la mateixa línia de Pardo es
mou José Mansilla, de la plata-
forma Ens Plantem, del barri del
Poblenou, que també s’oposa a
l’actual model turístic de la ciutat.
Mansilla, sobretot, insisteix que
“sovint es posa el focus en la con-
vivència entre els turistes i els
veïns especialment a l’estiu, però
aquest no és el problema, ni de
bon tros, principal”, afegint que

“del que cal parlar és dels canvis
que provoca el turisme a nivell de
preus, de l’habitatge, del co-
merç...”. 

Aquesta convivència a la qual fa
referència Mansilla, però, també és
complicada segons alguns veïns
que viuen en les zones més con-
densades turísticament. Sol Ruiz,
presidenta de l’Associació de Veïns
del Casc Antic, explica que aquest
agost ha notat com “ha augmentat
la programació d’actes dels hotels
a les terrasses”. “A nivell personal
puc dir que ha estat un agost ho-
rrorós i som diversos els veïns que
ens queixem del soroll que es ge-
nera en aquestes terrasses”.

Precisament, el sector hoteler és
un dels grans beneficiats que Bar-
celona sigui una de les capitals eu-
ropees i mundials del turisme.
Enguany, a l’espera del tancament
de la temporada estiuenca, l’ocu-

pació hotelera ha estat del 89%, una
xifra molt similar a la de l’any pas-
sat, tot i que lleugerament superior.
Són unes dades molt bones per al
sector, que tot i la moratòria hote-
lera de l’Ajuntament ha aconseguit
superar en un punt percentual la
previsió d’ocupació que va fer fa
més d’un mes, malgrat que en
aquell moment ja va alertar que es
podria acabar creixement més i
arribar a xifres “històriques”.

En paral·lel a les bones xifres
que presenta el sector hoteler,
n’hi ha, però, unes altres de més
problemàtiques. Són les dels pisos
turístics il·legals, que representen
el 40% del total d’aquests tipus de
pisos. La dada, publicada pel dia-
ri El País, surt d’un informe en-
carregat per l’Ajuntament que
quantifica per primera vegada
quina és la realitat d’aquest feno-
men: a la ciutat hi ha 15.881 pisos

turístics, dels quals 9.606 tenen lli-
cència i 6.275 no.

PLA ESTRATÈGIC 
Enmig de tot aquest debat, l’A-
juntament ha presentat un avan-
çament del Pla Estratègic de Tu-
risme 2020, el qual té previst
presentar definitivament el gener
de l’any que ve.

Durant la presentació, el regi-
dor de Turisme, Agustí Colom, va
dir que un dels reptes més im-
portants que té la ciutat és l’equi-
libri entre residents i turistes. “Sa-
bem que Barcelona és una ciutat
turística, però ha de ser compati-
ble amb la població resident”. En
la mateixa direcció es va moure Al-
bert Arias, director del Pla Estra-
tègic de Turisme, que va  insistir
en la necessitat de “deixar de pen-
sar en clau turística i pensar real-
ment en quina ciutat volem”.

El turisme segueix a l’alça 
» Durant el juliol i l’agost s’ha registrat una nova xifra rècord de pernoctacions en hotels a Barcelona
» Les plataformes veïnals lamenten un cop més els perjudicis per la convivència i el model de ciutat

Albert Ribas
BARCELONA

El nombre de turistes que visiten la ciutat segueix creixent. Foto: Arxiu
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Parlen els
veïns

Toni
“Estic d’acord amb
els motius pels
quals s’ha creat la
superilla. Em sem-
bla bé que es vul-
guin crear més es-
pais verds, a la ciu-

tat li fan falta. Sempre s’ha d’apostar més
pel transport públic i per alternatives que
no contaminin tant.”

Raquel
“He vingut a tafa-
nejar i crec que és
una bona idea, per-
què ens dóna espai
als vianants i jo no
faig servir el cotxe
per res. Això sí, pot

causar un cert desconcert al principi, es-
pecialment als conductors. Només falta
saber quins usos es faran de tot l’espai.”

Israel
“És una bona idea
treure cotxes del ca-
rrer, però ha passat
poc temps i és aviat
per dir si funciona.
També cal habilitar
tot el tram que ara

és per als veïns, construïnt una ramble-
ta, perquè ara queda desangelat. Jo ho de-
fenso i m’agradaria que se’n fessin més.”

Com valores els primers dies de la superilla del Poblenou?
per Pau Arriaga

Pilar
“Visc a Roc Boronat
i el primer dia que
va funcionar hi va
haver una mica
d’enrenou, però és
normal perquè és
una situació nova

per a tothom. Penso que amb això hi hau-
rà menys trànsit, es fomentarà el trans-
port públic i tots hi guanyarem.”

Opinió en 140 caràcters

4Per vosaltres
per Jordi Lleal 

El dia 11 de setembre d’en-
guany centenars de milers de
catalans sortirem a omplir els
carrers per reclamar la nostra
independència. Pacíficament, i
ho farem també per tantes per-
sones que ja no estan entre nos-
altres, per poder-nos acom-
panyar en el camí cap a la vic-
tòria final. Tenim en la me-
mòria aquells familiars i amics
que durant anys ens han fet
costat en la lluita, contínua i
tossuda, enfront de la dictadura
franquista i els mals governs es-
panyols que no ens respecten a
nosaltres com a ciutadans i a
Catalunya com a nació. 

Des del general Moragues,
esquarterat i amb el seu cap en
una gàbia penjada durant dot-
ze anys, sobre el Portal de Mar,
fins a Lluís Companys, el pre-
sident màrtir; Lluís Maria Xi-
rinacs, l’irreductible; Heribert
Barrera i Jordi Carbonell, llui-
tadors pels nostres drets;  Joan

Solà, l’intel·lectual que “plantà
cara”; l’enyorada Muriel Casals
“Nosaltres som el somni”; els
encausats Artur Mas, Joana
Ortega i Irene Rigau; Carme
Forcadell, amenaçada pels tri-
bunals i tants i tants que segur
que em deixo i podria omplir-
ne pàgines amb la llista de
gent assassinada, exiliada, em-
presonada i torturada per de-
fensar la nostra pàtria. 

Per tots ells anirem a la
manifestació de la Diada,
aquest any repartida per cinc
contrades. Però tots farem, ni
que sigui en esperit, una pinya
intensa, forta, demolidora. No
tenim por, no ens esclafaran,
no acotarem el cap, no deixa-
rem que trepitgin els nostres
drets. Som un sol poble, som
una voluntat ferma, som un
corrent que no té aturador i així
“tornarem a sofrir, tornarem a
lluitar i ara, vencerem”. Visca la
República catalana!  

Un diari participatiuUn diari plural

A España hem passat d’estar
sense poder votar quasi quaran-
ta anys a votar cada dos per tres.
I el que és més curiós, tenim un
govern central en funcions des de
desembre del 2015. La gota que
podria fer vessat el got i terminar
amb la paciència dels electors se-
ran aquests quatre mesos que
manquen per acabar aquest any
ple de processos electorals.

Desprès del fracàs de l’in-
combustible i cavernós candidat
del PP, que no ha aconseguit els
vots necessaris per ser proclamat
flamant president, i que tothom
qüestiona el seu lideratge –ex-
cepte la gent del seu partit que
ningú s’atreveix a discutir–, ara
ens troben davant d’unes possi-
bles terceres eleccions generals en
el que va d’any, com si els electors
no haguessin fet bé els deures i
se’ls tornes a donar una nova
oportunitat. Per si això no fos su-
ficient a Galícia i al País Basc tam-
bé hi haurà eleccions, en aquest
cas segur, el dia 25 de setembre.

A Catalunya també el Parla-
ment ha de votar, el dia 28, la mo-
ció de confiança al president del
Govern català. Si no s’obté aques-
ta confiança i no s’aproven els
pressupostos, tot indica que tam-
bé tindrien eleccions, encara que
és massa improbable. El nou
partit en el qual s’ha transformat
l’antiga CiU necessita temps per
evitar ser superat per ERC i el cu-
paires ja han anunciat que dona-
ran suport al president de la Ge-
neralitat, si bé abans volen veure
els comptes del 2017. 

Em diu un bon amic que es-
taria bé, ara que ja estem acos-
tumats a votar amb tanta fre-
qüència, que també es votés tot

allò que afecta la nostra qualitat
de vida i es deixés votar als ca-
talans el futur que volen per a Ca-
talunya. A Europa hi ha exem-
ples que ens demostren que con-
sultar a la ciutadania sobre qües-
tions que els afecten i que aques-
ta pugui votar no és gens dolent.

És possible que moltes de les
lleis que ha aprovat el govern del
PP en aquests últims anys no
s’haguessin aprovat, com tampoc
la reforma de la Constitució que
obliga el govern a pagar el deu-
te per damunt de les despeses so-
cials, el que comporta a la pràc-
tica el desmantellament de l’Es-
tat de benestar. No hem d’obli-
dar com i quan es va aprovar

aquesta reforma de la Constitu-
ció, aprovada amb els vots del PP
i del PSOE i el que suposa de sub-
missió als mercats.

Aquesta situació de bloqueig
institucional no permet o serveix
d’excusa per no solucionar els
greus problemes econòmics i so-
cials que pateix la societat espa-
nyola. Per això són temps de re-
bel·lia, de lluita i de mobilització.

No tan sols s’han d’evitar
unes terceres eleccions, sinó que
és responsabilitat de les forces
d’esquerres i progressistes tre-
ballar per formar una majoria po-
lítica que reverteixi les políti-
ques de retallades i doni respos-

ta als greus problemes econòmics
i territorials que hi ha a l’Estat es-
panyol. Cal un nou govern que
s’enfronti al capital i prioritzi els
drets socials, la igualtat i tot allò
que els governs del PP, submisos
al dictat dels poders econòmics,
ens han robat durant aquests
últims anys. Ens cal un govern
que aposti per una autèntica de-
mocràcia participativa amb una
ciutadania activa i solidaria.

Em diu el meu amic que la
gent vol allò tan revolucionari
com pa, sostre, treball i dignitat
pel poble català i la resta dels po-
bles d’Espanya.

Ara bé, també em diu que no
entén com és possible que les
lluites en defensa de la sanitat i
l’ensenyament públics de quali-
tat, les lluites per un treball dig-
ne i en contra de la precarització
laboral, les lluites contra tantes
desigualtats en les quals partici-
pen milers de persones no es
transformin en vots per expulsar
del govern a un partit corrupte i
responsable de la pèrdua de
drets i llibertats i recuperar-lo per
la majoria social.

Després de tants anys de re-
trocés, em diu, ens cal un govern
autènticament democràtic. Un
govern que prioritzi les polítiques
actives d’ocupació, la recupera-
ció dels drets laborals i socials i
derogui les lleis repressives i an-
tisocials aprovades pel PP. Un
govern que escolti i respecti a la
ciutadania de Catalunya. Un go-
vern, en definitiva, del poble i al
servei del poble.

Li dic que no serà fàcil enca-
ra que no hem de perdre la con-
fiança. No trigarem molt a veure
els primers senyals.

per Pedro Jesús Fernández

4A votar!

“Necessitem un 
govern que escolti la
ciutadania catalana”

@MTudela: Si Carles Puigdemont va a
Salt, mi jugo un pèsol que Carme For-
cadell anirà a Tarragona. #Paísgran.
#apunt11s2016.

@jmgrau76: No sé com ho veieu, però
amb tot el que ens ha caigut i està caient,
la mani d'aquesta Diada hauria de ser la
més multitudinària de totes. Anem-hi. 

@gilead1984: Si el Ministeri d'Interior no
accepta les sigles PDC, en proposo unes al-
tres: Antiga Convergència / Demòcrates
per Catalunya. AC/DC
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Arriba una nova Diada i l’ANC i Òmnium
tenen clar que l’independentisme ha de tor-
nar a sortir al carrer. Des del 2012, cada 11S
ha servit per empènyer el procés indepen-
dentista. Ara caldrà veure quina capacitat
de mobilització aconsegueixen tornar a te-
nir els organitzadors d’una nova jornada rei-
vindicativa que aquest any tindrà un disseny
descentralitzat. Venim de quatre anys on els
independentistes han respost de forma
massiva i caldrà veure què passa enguany. 

Si per alguna cosa es caracteritzen
l’ANC i Òmnium és per la seva capacitat de
ser originals i arribar a l’11S amb una pro-
posta nova. Enguany l’opció escollida és una
mobilització que tindrà cinc concentracions
en cinc comarques d’arreu del Principat,
amb un eix temàtic per a cadascuna –sim-
bolitzaran els cinc eixos d’un eventual Es-
tat català–, i que començarà, com no po-
dia ser d’altra manera, a les 17:14 hores. 
Al Barcelonès, Barcelona serà la protago-
nista amb la concentració del Passeig de
Sant Joan (de l’Arc de Triomf a la Diago-
nal), que tindrà com a eix  ‘La república de
les llibertats’. Al Berguedà, Berga reivin-
dicarà ‘La república de la cultura’, mentre
que al Gironès, concretament a la pobla-

ció de Salt, la temàtica serà ‘La república
de la solidaritat i de la diversitat’. Al Ta-
rragonès la concentració serà a Tarragona
capital, que es transformarà en ‘La repú-
blica en xarxa i de progrés’. Per últim, el Se-
grià també apostarà per la seva capital, ja
que la riba del riu Segre de Lleida serà el
punt on s’alçarà la veu a favor de la ‘La re-
pública de l’equilibri territorial’. 

Totes les concentracions, com ja és ha-
bitual en el modus operandi de l’ANC i
Òmnium, es dividiran en trams per acon-
seguir una distribució homogènia dels
participants, que s’hi han d’inscriure prè-
viament al web apunt.assemblea.cat. Al
conjunt de les cinc ciutats hi haurà un to-
tal de 44 trams i s’atribueix una ciutat en
funció de la comarca on viu la persona.

“A PUNT”
L’eslògan escollit per aquest any és ‘A punt’.
Fa una clara referència al fet que l’ANC i Òm-
nium consideren que el procés indepen-
dentista viu el seu tram final i Catalunya ja
està preparada per a la independència.
Durant la presentació de la mobilització, el
president de l’ANC, Jordi Sànchez, va afir-
mar que aquest 11S “tornarem a sortir al ca-
rrer per evidenciar que mantenim la fermesa
en la reivindicació de la independència”. Qui
segur que ho farà serà el president de la Ge-
neralitat, Carles Puigdemont, que ja ha
anunciat la seva presència a Salt.

» La mobilització de l’11S d’enguany es repartirà entre Barcelona, Tarragona, Lleida, Berga i Salt
» Agrupades sota el lema ‘A punt’, cada localitat simbolitzarà un dels cinc eixos d’un eventual Estat català

Albert Ribas
BARCELONA

Cinc ciutats, un sol clam

VOTACIÓ4L’altra data marcada en ver-
mell en el calendari independentista d’a-
quest mes que encetem és el 28 de se-
tembre, quan es votarà la qüestió de con-
fiança del president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, la qual marcarà el fu-
tur de la legislatura.

Malgrat que les converses entre Junts
pel Sí i la CUP estan tenint lloc amb ab-
soluta discreció –per garantir l’èxit de les
negociacions, diuen–, les últimes in-
formacions apunten que ambdós partits
estarien llimant diferències de cara a po-
der superar aquesta nova prova de foc
que té plantejada el procés. De fet, Anna
Gabriel (CUP) ha donat per fet recent-
ment el sí dels anticapitalistes a la vota-
ció, no així, però, als pressupostos.

I és que no és només la qüestió de con-
fiança la que està en joc, sinó també els
comptes de la Generalitat. “És evident que
el conjunt format per la qüestió de con-
fiança, el debat de política general i el de-
bat de política pressupostària és un paquet
que va estretament lligat i que és insepa-
rable perquè tots ells són elements clau”,
va reiterar fa pocs dies el vicepresident
Oriol Junqueras, un extrem que la CUP no
veu de la mateixa manera. 

Els anticapitalistes, per la seva ban-
da, han insistit a incorporar en les ne-
gociacions el debat sobre el referèn-
dum unilateral d’independència (RUI),
que aquest estiu ha agafat força. De fet,
el reivindiquen, fins i tot, en el manifest
elaborat per a l’Onze de Setembre.

La qüestió de confiança, el 28S
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Només queden 24 hores perquè
el Poblenou celebri una nova edi-
ció de la seva Festa Major, una de
les més destacades de tota la ciu-
tat. Des de demà i fins al pròxim
18 de setembre el barri acollirà
unes 500 activitats organitzades
per diferents entitats que, de ben
segur i tal com passa cada any,
aplegaran milers de poblenovins. 

Així doncs, les dues principals
associacions que s’encarreguen de
la Festa Major, la Coordinadora
d’entitats del Poblenou i l’Asso-
ciació de Comissions de Festes de
Carrers-ACR, tornen a presentar
un programa on la cultura popu-
lar tornarà a tenir un paper molt
important al costat dels actes
més festius, com poden ser els
àpats populars, els tallers infan-
tils o els campionats esportius. 

ACTES CENTRALS
Un dels primers actes més des-
tacats del programa serà la inau-
guració demà passat de l’exposi-
ció ‘(in)Visibles’, que fins a l’11
d’octubre mostrarà a Can Felipa
diferents testimonis que han arri-
bat al Poblenou durant el segle
XXI. El mateix dissabte, a les set
de la tarda, arribarà l’hora del pre-
gó, que anirà a càrrec de la secció
de teatre del Centre Moral i Cul-
tural del Poblenou. Una estona
abans s’haurà celebrat la cercavi-
la amb la Colla Castellera Joves de

Barcelona  i els Diables, el Drac,
els Gegants, els Grallers i els Por-
tacabuts del Poblenou. L’altre
acte més important d’aquest pri-
mer cap de setmana seran les Ma-
tinades de diumenge.

De cara a la setmana que ve
i fins al dia 18, algunes de les ac-
tivitats més destacades seran el
concert simfònic de la Banda
Municipal de Barcelona, el co-
rrefoc, la 36a Trobada de Ge-
gants del Poblenou, la diada
castellera, la cercavila de cloen-
da i el castell de focs.

La cultura popular, sempre present a la Festa Major. Foto: Arxiu

El Poblenou ja està a punt per
celebrar una nova Festa Major
» Des de demà i fins al pròxim dia 18 el barri s’omplirà d’actes festius
» El pregó el farà la secció de teatre del Centre Moral i Cultural

El nou institut Maria Espinalt 
ja té els seus blocs modulars

ENSENYAMENT4El nou institut
Maria Espinalt, situat en un so-
lar que hi ha entre el Poblenou
i el Parc i la Llacuna del Poble-
nou, començarà aquest curs
2016-2017 amb mòduls prefa-
bricats que es podrien convertir
en definitius.

En una roda de premsa cele-
brada abans-d’ahir, la gerent del
Consorci d’Educació de Barce-
lona, Mercè Massa, va donar a
conèixer les dades de l’inici del
curs escolar a la ciutat. El total
d’alumnes a Barcelona creix i
Sant Martí és el tercer districte de
la ciutat on ha crescut més les
matriculacions de P3 en cen-
tres públics. Concretament, la xi-
fra és de 21 places més.

Massa també va explicar que
els barracons del Maria Espinalt,
i de dos centres més de la ciutat,
reuneixen “totes les característi-
ques necessàries pel que fa a
climatologia, sostenibilitat am-
biental i adaptabilitat”. És per
això que no està descartat que en
un futur puguin deixar de ser una
solució provisional. 

Les paraules de Massa, però,
van ser contradites ahir per la ti-
nent d'alcalde i vicepresidenta del
Consorci d'Educació, Laia Or-
tiz, que va negar que els barra-
cons es puguin convertir en in-
fraestructures “permanents”. Se-
gons Ortiz, les declaracions de
Massa feien referència al “salt
qualitatiu” d’aquests mòduls.

HOTEL4Les obres d’un nou ho-
tel iniciades a principis d’agost  al
carrer Llull, al barri del Poblenou,
van ser aturades dimecres de la
setmana passada després de les
queixes dels veïns de l’edifici del
número 153 del mateix carrer, que
van denunciar l’aparició d’es-
querdes i tremolors a terra i a les
parets de les cases.

A aquesta situació cal afegir-hi
la presència d’una màquina que
havia començat a fer les tasques
per a la futura construcció dels

murs de contenció del futur edi-
fici i que va provocar un soroll que
va generar alarma entre els veïns.

Després de les queixes veïnals,
i d’una concentració de protesta a
la qual van assistir una trentena de
veïns i membres de la plataforma
Ens Plantem -nascuda fa poc i crí-
tica amb l’actual model turístic-,
un arquitecte municipal  va deci-
dir aturar les obres. 

De fet, la plataforma Ens
Plantem ha agafat visibilitat en els
darrers mesos al Poblenou. Jus-

tament ahir, quan l’edició d’a-
questa publicació ja estava tan-
cada, va celebrar una assemblea
per debatre I dissenyar les seves
pròximes accions per “cridar l’a-
tenció sobre el procés accelerat de
‘turistificació’ del Poblenou”.  

Sobre el cas de l’hotel, Ens
Plantem assegura que és un
exemple que les noves cons-
truccions relacionades amb el
turisme poden  ser perjudicials
“fins i tot per al físic i la integri-
tat de les persones”.

Celebració | El Fòrum acull la Festa del Brasil
El Parc del Fòrum va acollir diumenge passat el Dia del Brasil, una jornada festiva

on tots els brasilers de Catalunya van celebrar un dia de festa i germanor. Al llarg de
la jornada els assistents van participar en diferents activitats, com ara espectacles

de samba i capoeira, concerts i  degustacions de productes típics brasilers.

Redacció
EL POBLENOU

Els barracons, en primer pla. Foto: Institut Maria Espinal/Judit Soler

Obres polèmiques

Alguns dels veïns afectats i la màquina polèmica al fons. Foto: @EnsPlantem
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Arcadi Oliveres explica la Marxa
de la Llibertat a Sant Martí

HISTÒRIA4L’Auditori de Sant
Martí acollirà demà a partir de les
set de la tarda una xerrada col·lo-
qui sobre la Marxa de la Lliber-
tat amb motiu del 40è aniversa-
ri de la seva celebració. L’enca-
rregat de pronunciar la confe-
rència serà l’economista i acti-
vista Arcadi Oliveres

La Marxa de la Llibertat de
1976 va aplegar un conjunt de
marxes, columnes de manifes-
tants, per reclamar la recuperació
de l’Estatut d’autonomia i reivin-
dicar l’amnistia i les llibertats de
Catalunya. Fou la primera mobi-
lització general de la societat civil
dels territoris de parla catalana
després del franquisme i tenia

com a objectiu arribar a Poblet
després de sortir de diferents
punts dels Països Catalans. 

Un dels promotors d’aquelles
marxes va ser el mateix Oliveres,
que al llibre ‘Poble català, posa’t
a caminar’ explica que “a les jus-
tes reivindicacions dels catalans,
la Marxa afegia els principis de
l’acció no violenta i la féu derivar
cap a una ben encertada posició
de desobediència civil”.

La protesta també va haver de
desobeir la prohibició del Minis-
terio de Gobernación que lidera-
va Manuel Fraga. Això va provo-
car que hi hagués una forta re-
pressió policial i la presència de
l’extrema dreta.

El Poblenou va estrenar dilluns
la primera superilla experimen-
tal que l’Ajuntament implementa
a la trama Cerdà. Concretament,
aquesta nova configuració viària
abraça una àrea delimitada en-
tre els carrers de Badajoz, Pa-
llars, la Llacuna i Tànger. En
aquesta zona, des de fa quatre
dies la circulació ha canviat to-
talment a causa d’un nou disseny
que obliga els vehicles privats a
girar en totes les interseccions in-
teriors i que busca pacificar la
zona per tal que els vianants, les
bicicletes i el transport públic
guanyin protagonisme.

Així doncs, els vehicles pri-
vats no poden circular en línia
recta per aquesta zona i se’ls obli-
ga a circular, com a màxim a 10
quilòmetres per hora, per un
carril lateral. Tots aquests can-
vis pretenen dissuadir els con-
ductors de passar per aquesta
zona, tot i que la circulació no es
prohibirà. El que també varia en
la superilla és el recorregut dels
autobusos, ja que com que tam-
poc poden circular per l’interior
de l’àrea s’han hagut de suprimir

dues parades, que s’han traslla-
dat a l’exterior.

PROBLEMES DE TRÀNSIT
Si bé encara és aviat per valorar el
funcionament d’aquesta superilla,
de moment ja s’han produït al-
guns problemes relacionats amb
el trànsit. I és que durant aquests
primers dies s’ha notat un incre-
ment important en el trànsit als
carrers que delimiten amb la su-
perilla, cosa que ha provocat les
queixes d’alguns veïns.

En declaracions als mitjans de
comunicació, la regidora de Mo-

bilitat, Mercedes Vidal, va afirmar
dilluns  que l’objectiu és que els
vianants guanyin nous espais en
detriment dels cotxes perquè “la
majoria de la ciutadania es des-
plaça a peu i això s’obvia molt so-
vint. Els cotxes, que percentual-
ment realitzen menys desplaça-
ments, són els que ocupen més es-
pai”. És per això que Vidal va afe-
gir que “és una qüestió de justícia
urbana que redistribuïm aquest
espai per aconseguir un equilibri
nou”. Tot i això, va reconèixer que
“caldrà fer molta pedagogia” per
explicar bé el projecte.

La superilla permet reduir els cotxes a la seva àrea. Foto: Districte

Es posa en marxa al Poblenou 
la primera superilla de la ciutat
Redacció
EL POBLENOU
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El Mercat de Sant Martí es tro-
ba immers enguany en la cele-
bració del seu 50è aniversari. Al
llarg de l’any ha anat acollint di-
ferents actes de record, un pro-
grama que es reprendrà des-
prés de l’aturada estival el prò-
xim dissabte 17 de setembre al
vespre, amb la rostida d’una ve-
della i el posterior sopar. 

Tot i que les racions de carn
es començaran a repartir a les
vuit del vespre, els especialistes
començaran a rostir la vedella 12
hores abans. Cada ració anirà
acompanyada de mongetes, pa,
beguda i postres, i valdrà tres eu-
ros en total.

Però a banda del sopar co-
munitari que prepara el mercat,
hi haurà animació amb actua-
cions musicals i un disc joquei
que amenitzarà la festa fins a la
mitjanit. El president dels para-
distes, Xavier Alcázar, explica a

Línia Sant Martí que tenen bo-
nes expectatives pel que fa al pú-
blic assistent, i posa com a refe-
rent positiu la primera Nit de Ta-
pes del mercat que es va celebrar
fa dos anys, un esdeveniment
que va “desbordar” l’equipa-
ment i va ser “tot un èxit” de par-
ticipació, recorda Alcázar. De
moment, els paradistes han pre-
parat 800 racions, les quals es-
peren que “siguin suficients”. 

Per altra banda, els paradis-
tes han convidat al regidor del
Districte, Josep Maria Montaner,

tot i que encara no se sap si po-
drà assistir-hi o no. 

L’eix Sant Martí, que està
associat amb el mercat, col·la-
borarà amb la rostida. El seu pre-
sident, Carles Martínez, afirma
que la jornada “serà tot un èxit”
i que els assistents “hi gaudiran”. 

La celebració de l’efemèride
seguirà el pròxim 8 d’octubre,
amb la segona Nit de Tapes,
una sessió de bingo al novembre
i, per culminar, una festa de ce-
lebració i de cloenda dels actes de
cara al desembre. 

El mercat ha arribat enguany als 50 anys de vida. Foto: Mercats BCN

El Mercat de Sant Martí rostirà
una vedella pel 50è aniversari

Redacció
SANT MARTÍ

L’Eix Clot vol donar les gràcies
als seus clients amb un sorteig
CAMPANYA4Per retornar amb
força de les vacances, l’Eix Clot
iniciarà una campanya aquest di-
lluns, amb la qual vol “donar les
gràcies” als seus clients per con-
fiar-hi i perquè els tinguin en
compte durant la resta de l’any. 

L’associació repartirà but-
lletes entre els seus clients, els
quals hauran d’omplir-les amb
sis segells que aconseguiran
comprant a sis botigues dife-

rents. Un cop completa, l’hauran
de lliurar a l’eix i en rebran a can-
vi una de nova amb números per
al sorteig de la loteria nacional
del 12 de novembre. Si els nú-
meros coincideixen amb els
guanyadors de la rifa estatal, es
podrà optar a dos premis de
300 euros en vals de compra per
bescanviar a les botigues de l’en-
titat. Una bona oportunitat per
escalfar motors per a Nadal.  

Plenari | CiU, C’s i PP demanen un Ple extraordinari sobre les terrasses
Els grups municipals de CiU, Ciutadans i PP han registrat una iniciativa a l’Ajuntament reclamant la

convocatòria d’una sessió plenària extraordinària sobre l’ordenança de terrasses i vetlladors de la ciutat.
En paraules del regidor convergent, Xavier Trias, amb aquesta acció es pretén superar el “bla, bla, bla i

la manca de decisions del govern de Colau”, ja que considera que està actuant “sense criteri ni consens”. 

La Confederació de Comerç es
dissol pels deutes de l’era Fraile
COMIAT4La Confederació de
Comerç de Catalunya (CCC) va
acordar en assemblea general
dilluns passat la seva dissolució
en no poder fer front als deutes
generats els últims anys els quals,
segons alguns mitjans, ascendi-
rien als cinc milions d’euros acu-
mulats en l’última dècada. 

La CCC estava en precon-
curs de creditors des del passat
20 de juny, després de descobrir
en una auditoria interna –im-

pulsada per la presidenta, M.
Rosa Eritja– que el fins alesho-
res secretari general, Miquel Àn-
gel Fraile, hauria maquillat els
comptes de l’entitat, presentant
pèrdues inferiors a les reals. La
mala gestió econòmica de Frai-
le va portar a la direcció a desti-
tuir-lo el juny passat.

Fonts de la CCC han indicat
a aquesta publicació que encara
no s’ha acordat emprendre ac-
cions legals contra Fraile. 
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Per un comerç sostenible
» La Fundació BCN Comerç treballa per difondre valors

com la inclusió, la seguretat, la tolerància i l’entesa

EDITORIAL/ Són quatre els pilars principals
de l’ideari de la Fundació Barcelona Comerç:
treball en xarxa, transparència, serveis útils
a l’associat i responsabilitat social comercial.
Aquest mes, a causa de diferents iniciatives
i projectes que s’estan duent a terme ens
volem focalitzar en un apartat de l’últim
pilar: el comerç sostenible.  
Per comerç sostenible entenem el que

contribueix a fer de la ciutat un lloc millor
pel conjunt dels habitants. El comerç no
només és una activitat empresarial, sinó
que també busca generar entesa, toleràn-
cia, comunicació, inclusió, seguretat, acces-

sibilitat. A partir d’una sèrie d’accions i acti-
vitats que s’aniran duent a terme durant
aquests mesos, s’han anat materialitzant.
Les accions van començar a finals del

juliol passat amb la signatura del conveni
per a la cardioprotecció dels eixos comer-
cials que integren la Fundació Barcelona
Comerç. Un 80% de les parades cardio-res-
piratòries poden acabar amb la recupera-
ció de la víctima si se li aplica un massatge
cardiorespiratori adequat i a temps i si s’u-
tilitza el desfibril·lador de manera adient. 
Els eixos comercials associats tindran

així l’oportunitat de formar-se per tal de

protegir els seus veïns i veïnes i clients en
aquest aspecte.
Aquest mes de setembre se signarà

també el conveni amb l’aplicació Mapp4all,
que dóna informació sobre diferents crite-
ris d’accessibilitat als comerços, no només
a nivell de barreres arquitectòniques, sinó
també a nivell de qualsevol necessitat del
client: menús per celíacs, canviadors per a
nadons, establiments on puguin entrar
mascotes, botigues adaptades a persones
amb discapacitat visual o auditiva... tot això
disponible, gràcies al comerç, en el mòbil o
tauleta de qualsevol usuari.

A més, d’aquí a pocs dies se celebrarà
a Barcelona la Setmana de la Mobilitat
Sostenible i Segura i els eixos comercials
que formen part de la Fundació Barcelona
comerç hi participaran.
Són moltes les coses que encara s’han

de fer per tal de millorar la nostra ciutat i
per fer-la més propera al veí i al client. Co-
mencem a poc a poc i amb bona lletra. Tor-
nem de les vacances amb energies
renovades i moltes ganes de fer coses. Fem
comerç, fem barri, fem ciutat.    

Fundació Barcelona Comerç

» En aquesta línia, els eixos comercials participaran 
en la Setmana de la Mobilitat Sostenible i Segura

Botigues més accessibles  pàg 10
Mapp4all, amb Josep Esteba al 
capdavant, ultima un conveni 
amb la Fundació BCN Comerç

Entrevista pàg 11
Elisa Gómez de Tejada (Informame):
“La supervivència augmenta fins 
al 80% a llocs cardioprotegits”

línia
El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona Núm. 5 · Setembre 2016 ·  Fundació Barcelona Comerç
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Parlem de comerç

La Fundació Barcelona Comerç col·labora amb Mapp4all, una aplicació que dóna informació
sobre les botigues que s’hi adhereixen i que vol facilitar la mobilitat als discapacitats

Una ciutat 100% accessible

ESTRATÈGIA/A causa de l’anunci de l’ampliació del
Centre Comercial La Maquinista, situada a prop de
l’Eix Comercial de Sant Andreu, i davant de les de-
mandes de diversos col·lectius per l’afectació que
aquest projecte genera a la zona, hem començat con-
juntament amb l’Ajuntament la planificació i el dis-
seny d’un Pla Estratègic de Comunicació que pretén
ajudar i protegir el comerç de proximitat de Sant An-
dreu, mostrant tant la necessitat que el client final té
de l’Eix comercial, el comerç de proximitat i tots els
serveis que facilita –tant els percebuts com els
menys percebuts–, com, d’altra banda, de la im-
portància que el client –veí– té en relació al comerç
de proximitat, estant, ambdós, en una simbiosi con-
tínua en el dia a dia. 
Aquest pla de comunicació va adreçat al client i

al veí del barri, amb l’objectiu de conscienciar-lo de
la realitat que s’està vivint actualment i, evidentment,
per premiar-lo amb promocions, ofertes i diferents
premis per tal de reforçar el missatge. 
La campanya s’estructurarà al voltant de les no-

ves tecnologies per tal d’expressar i demostrar la re-
siliència del comerç de proximitat i la seva contínua
adaptació als nous temps i a les noves dinàmiques.

INFORMAR PER PROTEGIR-NOS
Des de l’Eix Comercial de Sant Andreu creiem que la
primera acció que s’ha de fer des del comerç de pro-
ximitat és informar a la gent del barri on estan ubi-
cats els comerços associats, i també sobre qui som,
què fem i de quina manera influïm i participem, tant
els uns com els altres, de les nostres vides. 

L’Eix Sant Andreu i el consistori
treballen en un pla de comunicació

INNOVACIÓ/Mapp4all neix fa 10 anys de
la mà d’un home, Josep Esteba, que va
percebre la necessitat d’una plataforma
que informés sobre l’accessibilitat dels es-
tabliments i les ciutats. El març de l’any
passat es va començar a professionalitzar
la idea amb amics i familiars per tal de re-
alitzar una cosa que ningú havia fet fins
ara: un mapa digital de l’accessibilitat. 
Per accessibilitat Mapp4all entén no

només les necessitats de les persones
amb discapacitat o mobilitat reduïda,
sinó qualsevol tipus de característica útil i
catalogable per a una persona: celíacs, in-
drets on poder anar amb la mascota, llocs
on hi hagi canviadors per a nadons o sales
de lactància, ajudes visuals, auditives i
mobilitat reduïda. 

L’APP COMPLETADA PER TOTS
El funcionament de Mapp4all es basa
en la tècnica digital amb més èxit ac-
tualment: el contingut generat pels
mateixos usuaris. Altres webs com Wi-
kipèdia o el mateix Facebook utilitzen
aquesta tècnica que es basa a deixar

que siguin els usuaris els qui comple-
mentin i completin l’aplicació. 
El pas número 1 de Mapp4all és fer

un escàner de tots els comerços i esta-
bliments de la ciutat. Per fer-ho, s’ha
creat un programa d’integració i ocu-
pació amb el suport de l’Ajuntament,
on un equip de 20 persones faran difu-
sió del projecte i intentaran que s’ad-
hereixin al projecte. L’adhesió pot ser
de dues maneres, o gratuïta, on aparei-
xeran el nom de l’establiment, la loca-
lització, els serveis d’accessibilitat i on
els usuaris podran comentar, valorar i
completar la informació; o bé retri-
buïda, la versió prèmium, on apareixerà
també el logo de l’establiment, el telè-
fon, la plana web, i hi haurà una valora-
ció feta pel mateix establiment i només
el propietari o la persona responsable
de la gestió de l’establiment tindrà
accés a la modificació de les dades. 

MAPP4ALL I LA FUNDACIÓ
L’aplicació és gratuïta tant per l’usuari
com pel comerç que no vulgui la ver-

sió prèmium. Des de la Fundació Bar-
celona Comerç s’ha treballat en la sig-
natura d’un conveni que permetrà als
comerciants membres accedir a la ver-
sió prèmium amb tots els avantatges
que això comporta –trucades directes
a l’establiment des de l’aplicació, accés
directe al web, possibilitat de no tocar
l’accessibilitat–. 
La Fundació Barcelona Comerç està

molt sensibilitzada sobre el projecte de
ciutat sostenible i accessible que s’està
duent a terme, ja que en dos
eixos –Creu Coberta i Cor Eixample– ja
s’havien fet accions. Aquest setembre
se signarà el conveni per tal de pro-

moure la millora de l’accessibilitat als
comerços de la ciutat de manera que
aconseguim que Barcelona sigui la pri-
mera ciutat 100% accessible d’Europa. 
A partir de setembre es continuarà

la campanya de difusió de l’App que va
començar el dia 12 de juliol: en menys
de dues setmanes més de 14.000 co-
merços figuraven ja a l’aplicació i en 15
dies, sense accions de màrqueting per
captar usuaris, ja es comptabilitzaven
més de 1.000 descàrregues. Es preveu
que al mes de gener aquest nombre
s’ampliï fins a 150.000. L’app està tra-
duïda en diferents idiomes per tal d’a-
traure també el públic turístic. 
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ENTREVISTA/ El passat 26 de juliol es va
signar el conveni per la cardio-protecció
dels 16 eixos comercials que conformen la
Fundació. Aquest conveni inclourà la ins-
tal·lació de desfibril·ladors a les seus dels
eixos comercials que ho desitgin, així com
formació en primers auxilis i d’utilització
de l’aparell. Vam tenir l’oportunitat de par-
lar amb Elisa Gómez de Tejada Gimeno, di-
rectora general d’Informame, l’empresa
que fa anys que col·labora amb un dels
eixos de la ciutat i que es farà càrrec de car-
dioprotegir els comerços de la ciutat.

Què és Informame?
Informame és una empresa que va sorgir
fa vuit anys de la mà d’un grup de perso-
nes que feien feina dins el món de l’emer-
gència. Veiem la necessitat d’implantar
cursos per saber atendre les emergències
i les urgències a nivell de carrer, a nivell bà-
sic. Quan va sorgir la idea vam tenir la sort
que Telefònica, que aleshores estava im-
plantant un projecte de cardio-protecció,
ens va venir a buscar per veure si volíem
participar, primer a nivell de Balears, i un cop
ens va conèixer ens van oferir fer la formació
per tot Espanya. Vam acceptar i, a poc a poc,
estem fent camí. 

Com us organitzeu? Teniu voluntaris i al-
hora professionals?
La gent que fa feina en aquest món ja té un

punt de voluntariat dins seu, en general. Tota
la gent que participa en el projecte té sen-
sibilitat en el tema i han anat arribant a In-
formame per iniciativa pròpia. A mesura que
hem anat fent camí també s’ha anat con-
formant, de manera natural, el grup que te-
nim ara: altament sensibilitzat, homogeni i
amb una visió semblant sobre què hauríem
de fer. A part d’això, destacar que aquest any,
de manera totalment altruista, hem tingut
la sort de comptar amb un grup de pro-
fessionals a Catalunya que han realitzat una
campanya de conscienciació a escoles en-
globat dins un programa recomanat per en-
titats científiques anomenat Kid Save Lives.

Per què creus que necessitem estar car-
dioprotegits?
Tenim dades molt importants: a Espanya
moren 30.000 persones per aturada cardí-
aca a l’any. Si tenim un desfibril·lador a mà
i el pots emprar en els primers moments,
tens una possibilitat de supervivència molt
elevada. Si implantem els sistemes de car-
dioprotecció, d’aquestes 30.000 persones
fins al 80% es podrien salvar. 

Què és el que implica el conveni signat
amb la Fundació? Com ajudarà els eixos
i què suposarà?
El canvi és substantiu. És cert que s’haurà de
fer una feina de sensibilització perquè pu-
guin accedir als coneixements i forma-

cions, però un cop ho facin creiem que ells
mateixos veuran la utilitat i la seguretat que
això implica. Creiem que el fet d’estendre
aquesta protecció a nivell de Barcelona serà
molt positiu tant pel comerç com per a les
persones que ajudareu.  

Què inclourà la formació?
És una formació de suport vital bàsic que
posa èmfasi en el massatge cardíac i en l’ús
del desfibril·lador. Bàsicament els cursos en-
senyen a reconèixer una aturada cardíaca
en qualsevol ciutadà que la pugui patir, iden-
tificar-la com una emergència mèdica i
ensenyar què cal fer mentre no arriben els
serveis d’emergència. Amb això el que fem
és guanyar temps perquè arribi l’ambulància
i la recuperació d’aquesta aturada cardíaca
pugui ser viable. Per altra banda, la segona
part del curs és l’acreditació de com utilit-
zar un desfibril·lador, perquè perdin la por,
vegin com n’és de segur i com funciona.

---
La taxa de supervivència en el cas de no fer la
reanimació és d’un 5% contra el 80% de su-
pervivents de parades cardíaques quan han
estat atesos. L’aturada cardíaca en persones
sanes és la principal causa de defunció a tot
Europa, per sobre dels accidents de trànsit i al-
tres malalties i no passa només a la gent gran,
sinó que pot passar a totes les persones, per
tant, cal estar preparats.  

Com gestionar una reclamació?
Quan hi ha un conflicte en un es-
tabliment, i pels motius que siguin
no es pot solucionar, el comer-
ciant, encara que el client no li de-
mani, pot oferir-li el full de recla-
macions, ja que pot ser una bona
eina: no passa res i no vol dir que
el client tingui raó. Això es valorarà
més tard. L’important es que hi ha
un valor afegit per a la botiga que
la persona consumidora pot in-
terpretar com una mostra d’in-
tentar trobar solucions. 
A més, es pot informar al

client que la reclamació es tra-
mitarà via Defensor del Client, un
organisme independent per a
la resolució de conflictes. 

Quin procediment se segueix
després?
Aleshores, el consumidor entre-
ga el full. És molt important que
el comerciant posi data i segell al
full perquè té un mes per con-
testar-la. A partir d’aquí, l’esta-
bliment pot fer dues coses: con-
tactar directament al consumi-
dor –es recomana fer-ho sempre
per escrit o pot remetre la recla-
mació al Defensor del Client– o
directament o a través del dina-
mitzador/a de l’eix.
Si en contactar directament al

consumidor el conflicte se solu-
ciona dins el primer mes, per-
fecte, tot s’acabarà. Si no se so-
luciona durant aquest període, el
consumidor pot anar a un orga-
nisme de consum adscrit a l’A-
juntament o bé a la Generalitat.
Aquest organisme remetrà la re-
clamació a l’establiment perquè
digui la seva. Si la botiga no con-
testa les administracions poden
obrir un expedient per incom-
pliment del codi de consum i la
llei de mediació perquè és obli-
gatori respondre.
Si contesta i no hi ha acord,

l’organisme provarà una media-
ció o un arbitratge de consum. Si
veu que l’establiment té la raó li
comunicarà al consumidor. 
En la pròxima edició parlarem

de quin tipus de suport oferirà el
Defensor del Client a l’establi-
ment i quin procés se seguirà. 

“La supervivència augmenta 
fins al 80% a llocs cardioprotegits”

Elisa Gómez de Tejada Gimeno / Directora general d’Informame

Dia de la signatura del conveni amb Informame, amb Gómez de Tejada (segona per l’esquerra). Foto: Fundació

El Defensor 
del Client
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Comprar barat sovint surt car.
Aquesta màxima que, qui més qui
menys, tothom té en compte,
també es pot aplicar a la venda
il·legal de productes al carrer. El
top manta o la simple compra de
begudes a peu de carrer a per-
sones sense el degut permís ge-
nera molts prejudicis en tots els
àmbits de la societat. 
És per aquesta raó que la Ge-

neralitat ha impulsat durant
aquest estiu una campanya per
conscienciar els possibles com-
pradors sobre els efectes negatius
que es desprenen d’adquirir ar-
ticles al top manta, ja no només
per al comerç local, sinó també
per a ells mateixos. 

SENSE GARANTIES
I és que sovint es tendeix a con-
siderar com a principals afec-
tats de tot plegat les marques o
empreses els productes de les
quals es venen falsificats en el
top manta. Tanmateix, la venda
il·legal al carrer ofereix articles
sense cap tipus de garantia que
també poden arribar a repre-
sentar un risc per a les persones
que els adquireixen. 
Posem per cas la venda de be-

gudes al carrer durant les nits. En
aquesta situació ningú no pot
garantir-ne la procedència o si
aquests productes han passat
els controls necessaris. Això tam-
bé passa quan es tracta de jo-
guines o altres productes que es
venen al marge de la llei i que po-
den suposar un perill. 
En el cas dels productes ad-

quirits al top manta, sovint roba,
sabates o CD, no tenen cap tipus
de garantia ni es pot reclamar a
ningú en cas de trobar-hi alguna
deficiència o problema. 

És per tot això que el Govern
insta els ciutadans i els visitants a
dir ‘No’ a la venda il·legal al carrer.
Per la seva seguretat i també
perquè perjudica la indústria i el
comerç legalment establerts en
una zona concreta. Els articles
adquirits en el comerç de proxi-
mitat tenen garantia, han passat
els controls escaients i estan sub-
jectes a una sèrie de drets del con-
sumidor. En cas de comprar pro-
ductes en mal estat o rebre un

mal servei en una botiga legal-
ment establerta, el comprador
pot adreçar-se a qualsevol ofici-
na del consumidor i exigir una
compensació. Aquesta possibili-
tat no existeix en cas de comprar
al top manta. 
Per altra banda, aquests pro-

ductes, sovint falsificacions de
marques conegudes, vulneren
els drets de la propietat industrial
i intel·lectual  -en el cas de músi-
ca o pel·lícules pirates- i defrau-
den les arques públiques.
A més, la venda il·legal al ca-

rrer ocupa l’espai públic i dificul-
ta la lliure circulació, evitant que
la població en pugui gaudir. 

POSSIBLES SANCIONS
Adquirir productes que es ve-
nen de manera il·legal al carrer
també pot comportar proble-
mes al comprador. Com que a Ca-
talunya aquesta pràctica està
prohibida, els seus clients poden
arribar a ser sancionats pels
agents dels cossos de seguretat
que els enxampin comprant.  
Per tot plegat, tal com re-

corda la Generalitat, tot el que
una persona es pot estalviar
comprant en aquests mercats
clandestins ho pot acabar pa-
gant amb escreix més enda-
vant des de diversos àmbits.
Però no només ell, sinó també
la societat en conjunt. 

‘No’ al top manta: tots hi guanyem
» La Generalitat alerta dels perjudicis de la venda il·legal al carrer i insta els ciutadans a no comprar-hi

» Aquesta pràctica ofereix productes sense cap tipus de garantia i perjudica el comerç de proximitat

Redacció
BARCELONA

La venda il·legal al carrer ocupa l’espai públic i dificulta la mobilitat dels ciutadans. Fotos: Arxiu

EXPLOTATS4Darrere de la
manta se solen amagar situa-
cions injustes. I és que la venda
il·legal al carrer sovint la controlen
màfies i xarxes de delinqüència or-
ganitzada. És per aquest motiu
que els seus treballadors no tenen
garantit cap dret laboral. 
Les jornades interminables

dels venedors -nit i dia- i les du-
res condicions en les quals han de
desenvolupar la seva feina -faci
fred o calor, i sempre pendents
d’evitar els cossos de seguretat

que combaten aquesta xacra-
fan que la venda il·legal al carrer
fomenti el treball clandestí i el rè-
gim d’esclavatge. 
Per altra banda, els diversos

operatius policials també actuen
de manera intensa sobre l’origen
del fenomen de la venda ambu-
lant no autoritzada. Es tracta de
magatzems de distribució de pro-
ductes que posteriorment es ve-
nen al carrer sense el permís ne-
cessari. Una cadena que perpetua
una situació on tots hi perdem.

Màfies i règim d’esclavatge

A Catalunya, els
clients del top manta
poden ser sancionats

Comerç en Línia
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Bon inici de temporada. El Júpi-
ter ha aconseguit sis dels nou
punts que s’han jugat fins ara. Els
de Juanjo García han aconseguit
guanyar els dos partits a la Ver-
neda (1-0 contra el Vilafranca a la
primera jornada de lliga i 3-1
contra el Manlleu diumenge pas-
sat), mentre que l’única derrota va
ser a domicili (4-1 a Olot).

El partit contra el Manlleu
també va servir com a presenta-
ció de la plantilla. Tot i això, l’e-
quip no es va deixar arrossegar
per l’ambient festiu i va comple-
tar una primera part excel·lent.
Bauli, amb una volea des de fora
de l’àrea, va inaugurar el marca-
dor al minut cinc. Abans de la
mitja hora de joc, Vives va apro-
fitar una passada de la mort per
fer el segon i Àngel Pérez va

sentenciar amb un golàs de ros-
ca des de la frontal.

Demà passat a les 7 de la tar-
da, el Júpiter buscarà la primera
victòria fora de casa contra l’Ascó.

UN PUNT PER AL MARTINENC
L’estrena del Martinenc a Primera
catalana no es va saldar amb vic-
tòria. Els de Miguel López van su-
mar un punt diumenge contra el

Sant Cugat (1-1). Els vallesans
van avançar-se al Guinardó al
minut 40, però Joan Raventós va
restablir l’empat abans del des-
cans. Els vermells van continuar
buscant la victòria, però la fortu-
na no els va acompanyar.

El Martinenc buscarà la pri-
mera victòria del curs diumenge
a tres quarts de 12 del migdia en
la seva visita a la UE Tona.

Els de Juanjo García han mostrat la seva fiabilitat com a locals. Foto: CEJ

El Júpiter converteix 
la Verneda en el seu fortí

» Els grisigrana es fan forts a casa i derroten el Vilafranca i el Manlleu
» El Martinenc empata contra el Sant Cugat en el seu primer partit

El Sant Martí guanya el torneig
de la Festa Major de Sabadell

HANDBOL4Un gran resultat per
encarar l’inici del curs amb opti-
misme. El Sant Martí Adrianenc
va estrenar el seu palmarès de la
temporada el passat cap de set-
mana guanyant el torneig
d’handbol de la Festa Major de
Sabadell. La competició es pre-
sentava com una fase final entre
quatre equips que aquest curs
també seran rivals a la lliga, l’OAR
(els amfitrions), el BM La Roca, la
UE Sarrià i l’Adrianenc.

Precisament el conjunt de Sa-
rrià de Ter va ser el primer rival
dels liles a la semifinal. L’equip va

saltar al pavelló de l’OAR molt
concentrat des del xiulet inicial i
al descans ja manaven per 18-12.
L’Adrianenc va mantenir la dis-
tància en el marcador durant el
segon temps i es van adjudicar el
matx (31-25).

La final, sobre el paper, havia
de ser un partit molt més dur,
contra el BM La Roca, que el
curs passat jugava a Divisió
d’Honor Plata. Tot i això, els de
Pedro Pérez van exhibir el seu mi-
llor handbol i van sentenciar el
matx en una segona part sensa-
cional (34-23).

Compte enrere dels
Enginyers per a l’inici de curs
RUGBI4El curs 2016-17 ja és a
punt de començar per al sènior
masculí dels Enginyers.

L’equip del Poblenou ence-
tarà un nou curs al grup B de la
Divisió d’Honor B del rugbi es-
tatal el pròxim dia 18 amb el des-
plaçament més llarg de la tem-
porada, la visita al Club Univer-
sitario Rugby Murcia. Els En-
ginyers ultimen les darreres ses-
sions d’entrenament abans de l’i-
nici de la competició.

“El nostre objectiu de cara a
aquesta temporada és acabar
com més amunt millor a la clas-

sificació, com ja vam fer l’any
passat, sense renunciar a les
places de play-off”, explica un
dels Enginyers, Kiku Gómez.

Gómez també confia que la
continuitat de Jordi Sánchez a la
banqueta poblenovina serà un as-
pecte positiu per a l’equip. “És la
segona temporada del míster i
això s’ha de notar”, afegeix.

L’equip ha aconseguit man-
tenir el bloc del curs passat, afe-
gint-hi tres incorporacions. “Són
jugadors que fan molt bona pin-
ta, esperem que ens puguin aju-
dar a assolir els objectius”, acaba.

Tot a punt per a una nova
edició de la Cursa de la Mercè
ATLETISME4Samarretes, saba-
tilles i dorsals a punt. El pròxim
18 de setembre la ciutat tornarà
a omplir-se d’atletes amateurs i
professionals que volen apuntar
el seu nom en la història de la Cur-
sa de la Mercè.

Com és habitual en aquesta
prova, que se celebra des de 1978,
els participants hauran de com-
pletar un recorregut de 10 quilò-
metres. Enguany el trajecte por-
tarà els atletes des de l’avinguda

Reina Maria Cristina fins al parc
de la Ciutadella, passant pel cen-
tre de la ciutat i creuant la Gran
Via en el trajecte de tornada.

ATLETISME I SOLIDARITAT
Un cop més, aquesta cita atlètica
també s’aprofita per donar suport
a iniciatives solidàries. Aquest
tarannà es mantindrà de nou,
de manera que els cinc euros de
l’inscripció tornaran a destinar-se
a causes solidàries.

Triatló | Obre el procés d’inscripcions per al BCN Triathlon
El repte per excel·lència per als ultraesportistes ja és molt a la vora. Ja està obert el procés

per inscriure’s al BCN Triathlon 2016, la prova que neix de la fusió del el Triatló La Vila i el
Garmin Triatló Barcelona. El triatló se celebrarà el dia 9 d’octubre i constarà de tres nivells
d’exigència per poder admetre la participació de més atletes: olímpic, sprint i supersprint.

Redacció
SANT MARTÍ
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AGENDA QUINZENAL
DEMÀ 9 DE SETEMBRE
20:00 The Sisters of Mercy, un dels grups mítics

del rock gòtic, ofereix un recital a Razzmatazz
amb temes dels seus àlbums com First and Last
and Always o Temple of Love. / Razzmatazz.

DILLUNS 12 DE SETEMBRE
10:30 Amb l’arribada del mes de setembre tor-

na a arrencar el cicle de tallers. El casal de ba-
rri Diagonal Mar oferirà un curs de costura tri-
mestral de dues hores de durada cada dilluns.
/ Casal de barri Diagonal Mar.

DIMARTS 13 DE SETEMBRE
10:00 El professor Rafael Martín conduirà

aquesta monosessió de tres hores en la qual
ensenyarà a construir tota mena de presen-
tacions interactives fent servir el software Pre-
zi. Cal inscripció prèvia. / Barcelona Activa.

ACTE PERMANENT
Tot el dia Spinosaurus, el gegant perdut del Cra-

tacio. Col·lecció que mostra les característi-
ques d’aquest dinosaures, el primer d’a-
quests animals que es va adaptar i va saber
nedar. / Museu Blau.

FINS AL 29 DE SETEMBRE
Matí-Tarda 40 anys i seguim lluitant és eI nom

de l’exposició commemorativa per les qua-
tre dècades de vida l’AVV Clot-Camp de l’Ar-
pa. La col·lecció repassa els seus fets més sig-
nificatius. / Espai Antoni Miró Peris.

DEMÀ 9 DE SETEMBRE
18:00 Eva Mariné s’encarregarà de la segona i

darrera sessió del taller de manualitats Apli,
una activitat del cicle Club FNAC Kids. Acti-
vitat gratuïta. / FNAC Diagonal Mar.

DEL 9 AL 18 DE SETEMBRE
Tot el dia En el marc de la Festa Major del Po-

blenou, durant 10 dies diferents espais cre-
atius del barri obriran les seves portes, de ma-
nera que els més menuts podran veure el pro-
cés creatiu dels artistes.

DIUMENGE 18 DE SETEMBRE
12:00 Partit corresponent a la tercera jornada

del grup 1 de Primera catalana entre el FC
Martinenc i la UE Vic.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Les aventures dels Angry Birds, el fa-
mós videojoc portat a la gran panta-
lla, faran que els més menuts s’ho pas-
sin d’allò més bé. Activitat gratuïta. /
FNAC Diagonal Mar.

Els Angry Birds arriben a
la FNAC de Diagonal Mar
Avui 8 de setembre a les 18:00

Jaume Pla serà l’encarregat d’una
sessió monogràfica on explicarà com
treure el màxim partit a Tweetdeck i
Hootsuite, dues eines per potenciar l’ús
del Twitter. / Barcelona Activa.

Aprèn a dominar a la perfecció
Tweetdeck i Hootsuite

Demà 9 de setembre a les 10:00

Arcadi Oliveres, un dels promotors
de la Marxa de la Llibertat, s’encarre-
garà d’una xerrada commemorativa
pels 40 anys del seu aniversari. / Au-
ditori de Sant Martí.

Arcadi Oliveres recorda els 40 
anys de la Marxa de la Llibertat

Demà 9 de setembre a les 19:00

Partit corresponent a la tercera jornada
de Tercera catalana entre la UE Celtic
i l’APA del Poble-sec. / Municipal de
Sant Martí de Provençals.

La UE Celtic rep la visita
de l’APA del Poble-sec
Dg. 18 de setembre a les 12:15
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